
ÒA La Principal hem fet una bona renovaci� dÕedat i mentalÓ

Dirigeix des de fa tres d�cades La Principal de la Bisbal, una de cobles

orquestra m�s antigues i m�s solálicitades del pa�s

ÒMusicalment he tingut experi�ncies de tot tipusÓ, diu aquest compositor i

arranjador, amb una llarga carrera docent

Francesc Cass�, nascut a Girona fa 58 anys, �s des dels 26 el director de tota una instituci� musical del pa�s, La

Principal de la Bisbal, fundada el 1888 i escollida el 1932 com a cobla of icial de la Generalitat. Fill de Josep Cass�

(1941), exdirector de La Principal, en Francesc ha desenvolupat una impor tant carrera compositiva i docent.

Suposo que lÕentorn familiar el va predisposar a ser m�sic.S�, per a mi era un entorn molt natural. Quan viv�em a

Bordils, dÕon s�n els meus pares i on vaig viure els meus primers anys, hi ten�em el quar to del piano, que en

d�iem, i de fet quan a mi em castigaven mÕenviaven al quar to del piano [riu]. I despr�s, quan vam venir a viure a

Girona, vaig entrar al conservatori, als 7 o 8 anys, i tamb� aix� va ser molt natural. Era com una activitat

extraescolar, per� mÕhi passava moltes hores. Per� ni em sentia obligat a fer-ho ni tampoc �s que mÕho pass�s

extraordin�riament b�, simplement era com una continuaci� de lÕescola. Tamb� �s veritat que vaig tenir un

mestre excelálent, que era Josep Viader. I a m�s a m�s, jo li devia agradar, entenc, perqu� ell em va tenir durant

cinc anys seguits, cosa que no era gens habitual. Era un mestre dur�ssim per�, a la vegada, bon�ssim. �s a dir, ell

destilálava m�sica per tots costats. Havia sigut el mestre del meu pare tamb�. Perqu� en Viader havia estat

mestre a Bordils, i aqu� va comen�ar la coneixen�a amb la meva fam�lia. I al seu costat jo anava evolucionant,

per� sense que jo tingu�s un sentit de vocaci�, de dir ÒJo ser� m�sicÓ.No tenia un pla B?�s que ni mÕho

plantejava, amb 12, 13 o 14 anys. Despr�s, amb 15 anys, jo tocava el piano, mÕagradava i feia les meves coses.

Amb 15 anys feia classe, f ins i tot feia supl�ncies al conservatori, substituint el mateix Viader. I hi havia una gent

m�s gran que jo que tenien un conjunt de ball i em van dir que els havia fallat el pianista i que si volia anar amb

ells a fer festes majors, i a mi seÕm va obrir tot un m�n. El grup es deia Novae i toc�vem molt sovint.I amb 15 anys

no tenia problemes per tocar en alguns llocs?No. �s que estem parlant de principi dels anys vuitanta. Jo no tenia

cap tipus de contracte i ho cobrava tot en negre, era molt diferent dÕara. Per� va ser llavors quan realment seÕm

va enganxar aquest of ici. El que jo trobava molt dur era el que feia el meu pare, aix� dÕanar amb una orquestra,

fer sardanes, concer t i ball, tocar mat�, tarda i nit, fer molts i molts quil�metres... Jo, al meu pare, al juliol i a

lÕagost no el veia, de petit. Amb la meva mare sÕescrivien car tes quan ell estava de gira, perqu� el meu pare

podia estar 40 dies fora de casa. A m�s, en aquella �poca, no hi havia ni eix transversal, i per anar a Lleida

havies de travessar Barcelona i fer vuit hores de viatge en autob�s. I jo pensava: ÒUi, mare de D�u, quin of ici...Ó

Tenia molt clar que no volia fer la feina del meu pare, i �s el que he acabat fent.Per� dÕuna manera diferent.Aix�

s�, tamb� perqu� ell era director m�sic, era instrumentista. Ell va estar tretze anys a La Principal, per� ja venia

dÕaltres orquestres. Havia estat uns deu anys als Montgrins.Vost� ja fa m�s de 30 anys que �s al capdavant de

La Principal.Jo soc el director musical i, per tant, el responsable ar t�stic de tot el que fa lÕorquestra. Per�, a

poquet a poquet, vaig aconseguir deixar de fer determinades coses que dintre de la meva feina seÕm feien

feixugues. La Principal de la Bisbal �s una cobla orquestra de festa major. Aix� vol dir que, com a cobla, toquem

sardanes, fem concer ts de sardanes, fem aplecs, fem audicions, gravem discos, ens integrem dins dÕuna

simf�nica i formem la Simf�nica de Cobla i Corda de Catalunya (SCCC), tot aix�. Per� despr�s, com a orquestra,

essencialment fem festes majors. I dintre de la festa major, qu� fem? Toquem sardanes, fem el concer t i fem el

ball a la nit. Jo el ball ja fa molts anys que el vaig deixar de fer com a pianista, deu fer gaireb� vint anys. Aix� em

va donar m�s qualitat de vida i m�s for�a mental per aguantar, perqu� el vaixell �s molt gran. Tamb� �s veritat

que em vaig conver tir en un bitxo raro, perqu� era la primera vegada que passava, no a La Principal sin� en



general, que hi hagu�s aquest tipus dÕespecialitzaci� en la feina de m�sic. Jo vaig agrair en el seu moment que

mÕho deixessin fer i que tot plegat no provoqu�s cap tipus de daltabaix, ni de bon tros. Ara fa un parell dÕanys he

deixat de fer les festes majors i ja nom�s pujo a aquells escenaris en qu� la tasca de direcci� �s imprescindible:

concer ts de cobla, els concer ts de la SCCC...Com funciona La Principal?Som una plantilla de 12 m�sics. Aquests

12 m�sics som, en cer ta manera, propietaris de la patent La Principal de la Bisbal. No som ni empresa, som

simplement una cooperativa, on nosaltres el que fem quan hi entrem �s adquirir una par t dÕaquesta patent. I el

que marxa ven la seva par t al que entra. A m�s, tenim altres m�sics colálaboradors, entre ells la plantilla de

cantants, i lÕequip t�cnic i de muntatge. Podem arribar a moure unes 24 persones.Aquest estiu, La Principal t�

actuacions gaireb� cada dia.S�, i comencen el ball a les 12 de la nit. Acabaran a les 4 i arribaran a casa seva a

les 7 del mat�. En f i, �s la feina, no? �s com un metge que t� gu�rdia a la nit. Per� suposo que, amb lÕedat, seÕm va

fer molt pesat voltar per tot Catalunya amb aquest ritme. I aix� que ara rarament els m�sics ens quedem a

dormir fora de casa, encara que tinguem bolo a Puigcerd� o a Andorra. Per� quan haig dÕanar a substituir un

m�sic, per malaltia o el que sigui, em fa molta mandra. �s com tornar enrere, i sempre he intentat no tornar

enrere.Fa doc�ncia, compon, fa arranjaments... SÕha diversif icat?Saps qu� passa? Que la feina de m�sic et por ta

a aquesta diversif icaci� si no et centres nom�s en la doc�ncia. Tamb� �s una q�esti� de car�cter: jo soc

tastaolletes i em considero molt ecl�ctic. Si haig de fer un arranjament per a un grup de rumba o de qualsevol

altre estil, el far� i no em cauran els anells. Accepto tot all� que em serveixi per enriquir-me a t�tol personal i

creatiu. He fet coses molt diferents, des dÕun disc de jazz a combinacions de la cobla amb molts altres estils, i

mÕhe nodrit una mica de tot plegat. A mi em preguntes per un tipus de m�sica i potser no ser� un especialista en

aquest estil en concret, per� sabr� una mica de qu� parlo, perqu� musicalment he tingut experi�ncies de tot

tipus. Evidentment la Bisbal �s un monstre que et fa tenir contactes amb coses molt diverses, per� pel meu

compte tamb� he intentat tenir una cer ta vida professional que no fos estrictament la vinculada a

lÕorquestra.Quan va entrar a dirigir la Bisbal, amb 26 anys, alguns dels m�sics li devien doblar lÕedat.No solament

aix�, sin� que molts m�sics mÕhavien tingut a la falda. Des de petit, ja amb 4 o 5 anys, voltava pels assajos de

lÕorquestra i, una mica m�s gran, hi vaig aprendre moltes coses. A m�s, jo al meu pare no el vaig substituir,

perqu� va haver-hi un altre director entre ell i jo, que va estar-hi nom�s dos anys i no va funcionar. I aleshores

van venir a buscar-me. I va ser una decisi� for�a arriscada, �s clar, perqu� jo ja havia destacat una mica en el

m�n de la cobla, havia guanyat alguns concursos i mÕhavien vist actuant com a pianista amb lÕorquestra

Aquarelála, per� era molt jove. El meu pare va plegar als 50 anys perqu� estava cansat i havia tingut problemes

amb dos o tres m�sics, que jo em vaig trobar despr�s, i va ser una situaci� una mica delicada. Per� al cap de tres

anys vam aconseguir fer-los fora i les aig�es es van calmar. Els m�sics que els van substituir eren m�s de la

meva quinta i vam iniciar un proc�s de rejoveniment de la cobla.Ha canviat molt, en els �ltims anys, la tipologia

dels m�sics?Molt. El m�sic dÕabans pujava a lÕescenari amb 13 o 14 anys, i si no sabia tocar gaire, era igual, ja

aniria aprenent sobre la marxa. No tenia estudis, ni titulaci� per descomptat, ni pr�cticament cultura emocional.

Ara la tipologia de m�sic, gr�cies a D�u, �s molt millor. El problema f ins als anys setanta i vuitanta era que les

cobles tenien una edat mitjana molt alta. En canvi, ara �s pr�cticament al rev�s: gaireb� tots s�n nanos de 20 a

25 anys, per sor t. Per contra, costa trobar m�sics joves disposats a fer tot el paquet de la festa major: les

sardanes, el concer t, el ball... Han fet una carrera a lÕEsmuc o al Liceu i estan molt ben preparats, per� la majoria

veuen la cobla com una sor tida m�s, per dedicar-hi una par t de la seva vida i poder tocar altres tipus de m�sica

amb gent diversa. Dedicar-se completament a la cobla orquestra pot ser dur i, a m�s, els compor ta una

especialitzaci� que no desitgen.La cobla ha guanyat prestigi en els �ltims anys. Per qu�?Evidentment, per la

millora de la formaci� dels m�sics, per� tamb� perqu� els luthiers treballen b� i els nostres instruments estan

ara per fectament af inats, com qualsevol altre. Aix� com abans el m�sic que volia estar af inat era el bitxo raro,

ara �s al rev�s. SÕha millorat molt.En tots els aspectes?No. En el nostre m�n, encara ara, tenim un d�f icit enorme,

que �s que no tenim par titures, sobretot les de direcci�, perqu� molts autors nom�s feien par ticeláles amb les

par ts corresponents als diferents instruments. Treballem sovint a par tir de fotoc�pies dels originals o de c�pies

fetes per nosaltres. Si jo busco una par titura de Vistes al mar de Toldr�, que �s una obra per a orquestra

simf�nica, �s molt probable que la trobi f ins i tot a internet. Per� si jo busco una sardana de Toldr�, no la trobar�.

Haur� de mirar primer on es guarda el seu fons, i si �s a la Biblioteca Nacional, trucar� all� per preguntar si tenen



aquesta sardana i solálicitar que me nÕenvi�n una c�pia.Com es pot resoldre aix�?Com que no hi ha editorials

que ho facin, som 7 o 8 malalts que introdu�m les par ticeláles a lÕordinador i en traiem la par titura. Aquest �s un

dels serveis que vull oferir a trav�s del meu web, que aviat sor tir� i que tamb� vull que serveixi com una eina per

a la revisi� de coses que no estan b�.Fins a quin punt �s �nica la Simf�nica de Cobla i Corda?La cobla ja �s �nica

al m�n, i si la sumes a una simf�nica, encara �s m�s �nica, perqu�, a m�s a m�s, creem un so nou. Despr�s de

quinze anys treballant-hi, lÕAdri� Barbosa i jo, que som els dos arranjadors de la SCCC, nÕestem traient molt de

par tit. �s una orquestra in�dita i, per tant, tot el que toca sÕha dÕescriure expressament per a ella. Tenim la sor t de

tenir al darrere la Fundaci� Metalquimia, de la fam�lia Lagares, perqu� s�n uns grans mecenes i els encanta la

m�sica. I els ho intentem compensar amb la for�a dels nanos: els de la Jove Orquestra de les Comarques

Gironines i tamb� els de La Principal de la Bisbal, perqu� ara tenim gent de 20 anys i la mitjana dÕedat �s de 32 o

33 anys, si no fos per mi, que els tiro la mitjana per terra [riu]. Hem fet una bona renovaci�, tant dÕedat com

mental.Hi ha renovaci� en el p�blic?S�, sempre hi ha renovaci�, a pesar que fa anys que sento la mateixa frase:

ÒQuan es morin aquests, ja no quedar� ning�.Ó El que no podem pretendre �s que en una ballada de sardanes o

un aplec hi hagi molta gent de vint anys, igual que si vas a [la discoteca] Millennium dif�cilment hi trobar�s gent de

m�s de 60. Cada hist�ria t� el seu p�blic. A la festa major tenim un p�blic m�s heterogeni, tamb� perqu� hem

intentat renovar el nostre reper tori. El nostre p�blic �s gran? Doncs ja est�, ho acceptem i no cal esquin�ar-se

les vestidures.El ÔCoti x cotiÕ pot ajudar a renovar el p�blic de la sardana?Pot fer-ho, com la Dharma en el seu

moment, per� sÕhan de transmetre b� les coses: el Coti x coti no �s una sardana, encara que hi ha gent que sÕho

pensi, �s una can�� amb un arranjament que li dona aquest joc. SÕhan dÕexplicar b� les coses. Igual que �s erroni

parlar de Òcobla de sardanesÓ, que em fa molta r�bia, perqu� aix� voldria dir que la cobla nom�s toca sardanes

o que les sardanes nom�s poden ser tocades per una cobla. La cobla �s una orquestra que t� un nombre

concret de components i un tipus determinat dÕinstruments, i pot tocar qualsevol tipus de m�sica: jazz, f lamenc,

rumba, sardanes..., qualsevol tipus de m�sica. I la sardana �s un g�nere musical que t� unes caracter�stiques

concretes, molt clares i molt poques, i pot ser interpretat per una coral, una orquestra simf�nica, una cobla o una

altra formaci�. ÒM�sica de coblaÓ �s un concepte m�s exacte, perqu� es refereix a la m�sica que interpreta la

cobla i que, m�s que un g�nere en si, �s una multiplicitat de g�neres. �s com si diguessis m�sica dÕorquestra,

per� una simf�nica pot tocar qualsevol cosa.
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